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说  明  Introduction

　　汉语学习过程中，学习者要学习和使用大量的词语，其中有不少词语在发音、

书写形式、意思或用法等方面有一定的相似性，这些词语可以叫做相似词语（注

意，它们不完全是一般意义上的同义词或近义词）。如“按时—准时”“闭—关—

合”“不错—没错”“不用—用不着”“财产—财富”“处处—到处”“到达—抵达”“倒—

却”“幅—副”“很难说—说不定”“看成—看做—视为”“看来—看起来”“科学—学

科”“转（zhuǎn）—转（zhuàn）”等等。词语之间的相似性往往会给学习者正确理

解和使用这些词语造成一定的困难。对于学习者而言，他们需要了解这些词语的意

思和用法有什么区别。对于教师而言，他们要花费相当多的时间和精力来解答学生

们的问题。因此，无论是对于学习还是教学，都有必要把一些常用的相似词语集中

起来，指出它们在意思和用法上的区别。

　　汉语学习是有阶段性的，通常从最常用的内容开始。词语学习也是一样，初

级、中级和高级阶段各有不同的词语学习任务和目标。本书面向中级汉语学习者，

以《汉语国际教育用音节汉字词汇等级划分》一书中的一级（普及化等级）和二级

（中级）常用词语为范围，正文中共选相似词语 544 组，每组里至少包含一个二级

（中级）词语，共 1172 个词语，其中，二级（中级）词语 830 个。正文前提供了成

组词语的目录，正文后附录 2 提供了所收录的全部单个词语的音序索引。

　　各组词语下包括“相似”“区别”和“练习和答案”三部分内容：首先简单列

举各组词语的相似之处，然后着重指出各组词语在意思和用法方面的区别，并提供

较丰富的用例以帮助理解和体会，最后安排一组填空练习，帮助巩固和运用。练习

句子后边提供了练习的参考答案。

　　正文后附录 1 中提供了中级阶段词形和发音相似（含相同）的词语 149 组，共

315 个词语。对外国学生而言，这些也是汉语相似词语的重要组成部分，单独成组

提出来比较，给出读音、词性、搭配，望能引起注意。

　　希望本书有助于中级汉语学习者正确理解和使用在中级阶段所学的词语。

　　

　　方绪军

2013 年 10 月
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While studying Chinese, students have to learn and use a lot of words and expressions, some 
of which have certain similarities in pronunciation, written form, meaning or usage, and 
can be called similar words and expressions (Note: they are not exactly synonyms or near-
synonyms), e.g. , “按时—准时”“闭—关—合”“不错—没错”“不用—用不着”“财产—财
富”“处处—到处”“到达—抵达”“倒—却”“幅—副”“很难说—说不定”“看成—看做—
视为”“看来—看起来”“科学—学科”“转（zhuǎn）—转（zhuàn）”, etc. The similarities 
between the words and expressions often cause diffi culties for students to correctly understand 
and use them. Students need to know the distinctions between the meanings and usages of 
those words and expressions, while teachers need to spend quite a lot of time and energy 
answering the students’ questions. Therefore, for both learning and teaching, it is necessary 
to gather some similar words and expressions in common use and point out their distinctions 
regarding meaning and usage.

Chinese learning can be divided into several stages, usually beginning with the most commonly 
used content. So is the learning of words and expressions. There are different tasks and 
objectives at the elementary, intermediate and advanced stages of word and expression 
learning. Oriented towards elementary-level learners, this book includes 544 groups of similar 
words and expressions, taken from Level 1 (Popularized Level) and Level 2 (Intermediate 
Level) in The Graded Chinese Syllables, Characters and Words for the Application of 
Teaching Chinese to the Speakers of Other Languages. There is at least a word or expression 
from Leve 2 (Intermediate Level) in each group. Of all the 1172 words and expressions 
selected, 830 are from Level 2 (Intermediate Level). A list of headwords is provided before 
the main body of the book, and an index of all the words and expressions included is provided 
in alphabetical order in Appendix 2. 

Each group of words or expressions are dealt with in three parts, namely “相似” (Similarities, 
listing the similarities between the words or expressions), “区别” (Distinctions, pointing out 
the differences between the meanings and usages of the words or expressions and providing 
abundant examples to facilitate understanding) and “练习和答案” (Exercises and answers, 
providing a group of blank-fi lling exercises to help students consolidate and use what they’ve 
learned). 

Appendix 1 lists 149 groups of words and expressions at the intermediate stage, 315 in total, 
with similar (or same) forms or pronunciations. For international students, these are also an 
important component of similar Chinese words and expressions. They are compared in groups, 
with the pronunciations, word classes and collocations provided to draw students’ attention. 

I hope this book will help the intermediate level Chinese learners understand and use 
knowledge in the middle stage of words. 

Fang Xujun
October, 2013
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